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НФаУ проводилась низка заходів, присвячених 
Дню Перемоги над фашистськими загарбниками. 

• Щорічно завдяки волонтерському руху, 
в якому беруть участь Студентський парламент та 
актив студентів університету, профспілкова орга-
нізація НФаУ, не залишаються поза увагою вете-
рани, які працювали, а деякі й сьогодні працюють 
на благо нашого рідного університету. Напередод-
ні свята студентська молодь нашого університету 
привітала зі святом Перемоги Бєляєву Віру Олек-
сіївну, Шкоду Едуарда Івановича, Солодовничен-
ко Ніну Макарівну, Браницьку Ганну Степанівну, 
Мазаєва Василя Петровича, Лехана Афанасія 
Сергійовича, Солдатову Олександру Федорівну, 
Астахіну Наталію Семенівну, Спесивцеву Зіна-
їду Степанівну, Солонську Наталію Тимофіївну, 
Приступу Миколу Миколайовича, Банного Івана 
Прокоповича, Рябініна Івана Григоровича, Пань-
кова Василя Івановича, Журавльова Миколу Се-
меновича, Перцева Івана Матвійовича.

Не згасає з роками подвиг, здійснений Вами. 
Ми схиляємо голови перед мужністю, стійкістю 
та силою духу воїнів, які перемогли фашизм.

Бажаємо Вам міцного здоров’я, невичерп-
ної енергії, миру та добробуту на довгі роки!

• Тематичні лекції «Пам’яті тих днів», «Укра-
їна пам’ятає подвиг радянського солдата», бесіда 
«Велич подвигу народного» були прочитані студен-
там НФаУ.

• Студентським парламентом НФаУ прово-
дилась патріотична акція «Георгіївська стрічка», 
присвячена святкуванню Дня Перемоги у Ве-
ликій Вітчизняній війні. У 1945 році саме Геор-
гіївська стрічка була обрана в якості головного 
символа Перемоги, оскільки у ці кольори була 
розфарбована стрічка медалі «За перемогу над 
Німеччиною», яку тоді отримали всі бійці. Ко-
льори стрічки — чорний та помаранчевий — по-
значають «дим та полум’я» та є знаком особистої 
доблесті солдата на полі бою. 

• Готується до друку книга «Ми пам’ятаємо 
ваш подвиг», присвячена співробітникам НФаУ, 
які зробили свій внесок у Велику Перемогу 
над фашистськими загарбниками. Книга міс-
тить спогади ветеранів та документальні фото- 
матеріали. 

• За результатами конкурсу соціального пла-
ката, який проводився у рамках святкування Дня 
здоров’я, автор плаката «Пам’ятаємо і шануємо…» 
Максим Зупанець (ІІ курс, спеціальність «Клініч-
на фармація») став переможцем. 

9 травня — День Великої Перемоги. 64 роки над 
небом нашої країни не гуркотить канонада, не чути 
стрілянини. 64 роки ми маємо можливість жити  
у мирі й спокої, мріяти, кохати, працювати.

З кожним роком події тієї жахливої війни 
віддаляються від нас все далі. Однак кожен з нас 
не в праві забувати про Велику Вітчизняну війну, 
про людей, які не шкодували свого життя зара-
ди щасливого майбутнього наступних поколінь. 
Всім, що ми маємо сьогодні, ми зобов’язані вете-
ранам Великої Вітчизняної війни. 

Ми вклоняємось Вам, шановні ветерани. Ваш 
славетний подвиг назавжди залишиться у пам’яті.

Давно закончилась война,
Давно с войны пришли солдаты.
И на груди их ордена
Горят, как памятные даты, —
За Брест, Москву, за Сталинград 

И за блокаду Ленинграда,
За Керчь, Одессу и Белград,
За все осколки от снарядов.
В один и тот же день и час
На встречу вы к друзьям спешите,
Но с каждым годом меньше вас,
И нас за это вы простите,
Что не сумели вас сберечь,
Не залечили ваши раны.
И вот на место этих встреч 
Приходят внуки ветеранов.
Давно закончилась война.
Давно с войны пришли солдаты.
И на груди их ордена
Горят, как памятные даты.
Вам всем, кто вынес ту войну — 
В тылу иль на полях сражений, — 
Принес победную весну, — 
Поклон и память поколений. 

Ветераны войны и труда НФаУ:
Иван Ефимович Иванов

Павел Алексеевич Петюнин

Дмитрий Павлович Сало

Василий Николаевич Солонько

Николай Ефимович Чернов

Раиса Калиновна Чаговец

Григорий Прокофьевич Пивненко

Ефросинья Федоровна Ткаченко

Афанасий Сергеевич Лехан

Алексей Прокофьевич Дудка

Вера Петровна Штучная

Таисия Павловна Бобова

Иван Григорьевич Рябинин

Василий Петрович Мазаев

Николай Николаевич Приступа

Наталия Семеновна Астахина

Вера Алексеевна Белявская

Леонид Иванович Бражник

Анна Степановна Браницкая

Екатерина Сидоровна Дягилева

Степан Николаевич Филь

Людмила Васильевна Лисенко

Раиса Григорьевна Олейник

Василий Иванович Паньков

Иван Матвеевич Перцев

Надежда Петровна Подлеснова

Лидия Григорьевна Руднева

Ираида Яковлевна Рябовол

Александра Федоровна Солдатова

Нина Макаровна Солодовниченко

Зинаида Степановна Спесивцева

Ирина Александровна Толок

Павел Игнатьевич Чайковский

Валентина Даниловна Шевцова

Александра Петровна Шевченко

Эдуард Иванович Шконда 

Преклоняемся перед мужеством узников 
концлагерей:

Ивана Прокофьевича Банного

Николая Семеновича Журавлева

 ВОСПОМИНАНИЯ 
О БЫЛОЙ ВОЙНЕ

Василий Иванович Паньков:
«Мне было 11 лет, когда началась война. 

Я только закончил 
4 класс. Помню, 
накануне днем мы 
слушали по радио 
выступление Мо-
лотова, а на следу-
ющий день узнали 
о вероломном на-
падении немецких 
войск. 29 августа 
1941 года мой отец 
ушел на фронт, к 
сожалению, с во-
йны он не вернул-
ся. В 1943 году нам 
пришла похорон-
ка, что отец погиб. 
А в первых числах сентября немцы захватили 
наше село Ивот Шосткинского района Сум-
ской области. Мама, я и две младшие сестры 
остались на оккупированной немцами терри-
тории. Началось страшное и тяжелое время. Я 
остался в семье за старшего, помогая матери 
по хозяйству. Жизнь в селе остановилась: шко-
ла разрушена, магазины разграблены, завод 
разгромлен. Наш дом был сожжен, и мы жили 
в землянке до конца войны. Часто прятались 
от зверских выходок фашистов, которые бес-
причинно расстреливали мирное население, 
особенно мальчиков. Около 270 человек — жи-
телей села, в числе которых были и мои това-

рищи, карательный отряд фашистов расстре-
лял. Осенью 1943 года, когда наше село было 
освобождено от врага, из местных жителей в 
основном остались женщины и дети. 

Недалеко от нас проходил Брянский фронт, 
велись постоянные бои в 41-м, и нам постоян-
но слышны были звуки бомбежек. В нашем  
селе находилось подполье, которое вело актив-
ную борьбу с фашистами. А в брянских лесах, 
граничащих с нашим районом, были партизан-
ские отряды. 

В первых числах марта 1943 года около 
нашего села был большой пятичасовой бой. 
А уже через несколько месяцев нас освободили. 
Начала потихоньку восстанавливаться жизнь. 
Мужчин почти не было, мы, мальчишки, рабо-
тали в колхозе: возили воду, пасли лошадей. Со 
временем открылась и школа-десятилетка. В то 
тяжелое время не было ни тетрадей, ни каранда-
шей, ни чернил. Да что говорить, даже обычной 
бумаги, чтобы писать, не было. Зато было боль-
шое желание вновь сесть за парты и учиться.  
Окончив школу в 1945 году, поступил в Шост-
кинское ремесленное училище осваивать про-
фессию электрика. 

Самым ярким и радостным воспоминани-
ем того времени было потрясающее событие — 
сообщение о разгроме фашистской Германии. 
Все жители села собрались на площади возле 
радио-колокола и слушали сообщение о Побе-
де. Были слезы радости, печали, смех, все об-
нимали и целовали друг друга. Наступил всеоб-
щий долгожданный праздник — День Победы! 

Пусть наши дети, внуки, правнуки никогда 
не испытают тех страшных страданий, которые 
выпали на долю моего поколения. Пусть всегда 
над вами будет чистое и мирное небо. Храните 
в памяти воспоминания о былой войне». 

 ДО ДНЯ ПЕРЕМОГИ

ШАНУЄМО ПАМ’ЯТЬ. ЦІНУЄМО ІСТОРІЮ

ВСПОМНИМ  
ВСЕХ ПОИМЕННО

Весть о начале войны застала Ивана Григорье-
вича Рябинина пятнадцатилетним. Он вспоминает, 
как они, дети, на-
равне со взрослы-
ми сутками валили 
лес, копали рвы в 
Подмосковье, где 
жила их семья, что-
бы преградить путь 
немецким войскам 
к столице. 

— А зима 1941 го- 
да выдалась очень 
ранней: уже в октя-
бре лежал снег и 
стояли сильнейшие 
морозы, — расска-
зывает Иван Григо-
рьевич. 

Окончив школу, поступил в ФЗО (фабриччно-
заводское обучение), чтобы получить специаль-
ность монтажника. В те тяжелейшие для всей 
страны дни каждый считал своим первейшим 
долгом взять в руки оружие и встать на защиту 
Родины, потому в 1942 году Иван Григорьевич идет 
добровольцем в армию. 

— Мне не хватало одного года до срочного призы-
ва, но стремление попасть на фронт было велико,  

и меня направили в Пензу для получения артилле-
рийской подготовки. 

В 1943 переломном году 540-й артиллерий-
ский полк, в который зачислили семнадцатилет-
него Ивана Григорьевича, выдвигается на пере-
довую. Местами боевых будней стали Днепропе-
тровск, Кривой Рог, Вознесенск, Никополь, пере-
права через Новый Буг. Молодой боец был ранен 
и попал в госпиталь. 

— Выстоять, победить помогла нашему солдату 
сила духа, долг перед Родиной, перед будущим, — 
скупыми словами подытоживает наш разговор 
Иван Григорьевич. Возвращаться памятью в годы 
юности ему тяжело: слишком уж болезненные вос-
поминания. И награды — Орден Отечественной 
войны ІІІ степени, девять медалей хранят не только 
славу тех лет, но и горечь потерь боевых товарищей, 
слезы матерей, руины городов…

До 1970 года не снимал Иван Григорьевич во-
енную форму, служил в армии. А с 1973 года Иван 
Григорьевич работает в нашем университете: сна-
чала в АХЧ, сейчас в библиотеке. 

Примите поздравления с днем величайшей 
Победы, дорогой наш ветеран! Мы все благодарны 
Вам за то, что не знаем, что такое «война», за мир-
ные рассветы и тихие закаты. Дай Вам Бог здоровья, 
бодрости, молодости души, хорошего настроения!  
С праздником!

Автор: Максим Зупанець



2 МолодІсть ФАрМАцІЇ

Льюїс Керролл вустами своєї героїні, надзви-
чайно допитливої і кмітливої Аліси, висловив цікаву 
думку: «Доводиться бігти щодуху, щоб тільки за-
лишатися на місці. Якщо хочеш потрапити в інше 
місце, слід бігти вдвічі швидше». Так само і в реаль-
ному, а не казковому світі: хочеш бути попереду — 
маєш рухатися, розвиватися не просто швидко, 
а вдвічі швидше. Тільки за таких умов між словами 
«ти» і «перемога» з’явиться знак «=». Учасники 
ІІ туру Всеукраїнської студентської олімпіади за 
спеціальністю «Фармація», що проходив у квітні 
на базі НФаУ, знають це напевно.

На церемонії відкриття до студентів-олімпій- 
ців звернувся перший проректор НФаУ професор 
І.С. Гриценко: 

— Життя щоденно буде ставити перед вами 
завдання, іноді складні, іноді — не дуже, але вони 
потребуватимуть обов’язкового розв’язання. Вам 
треба вчитися перемагати, брати на себе відпо-
відальність за власні вчинки. Цього року серед 
учасників олімпіади немає представників Київ-
ської Асоціації нетрадиційної та народної меди-
цини та Буковинського медичного університету, 
де на сьогодні відсутня спеціальність «Фарма-
ція». Змагатимуться студенти Київського, До-
нецького, Львівського, Вінницького та Івано-
Франківського національних медичних універ-
ситетів, Луганського, Запорізького, Одеського 
та Тернопільського медичних університетів і, 
звичайно, студенти НФаУ.

Побажавши учасникам успіхів, професор 
І.С. Гриценко зробив акцент на тому, що кожен 
відстоює імідж власного навчального закладу.

— Організаційно цьогорічна олімпіада фак-
тично нічим не відрізнялася від попередніх, 
хіба що кияни та івано-франківці приїхали без 
керівників, натомість команди з Тернополя та 
Луганська були «укомплектовані» кожна двома 
викладачами, — розповідає голова журі олімпіа-
ди, професор Д.І. Дмитрієвський. — Як завжди, 
олімпіада проходила у два етапи (теоретичний  
і практичний), до складу журі входили керівни-
ки всіх делегацій. Хочу підкреслити, що олімпі-
ада за спеціальністю «Фармація» — комплексна, 
об’єднує всі шість складових дисциплін спеці-
альності. У порівнянні з моноолімпіадами це 
інтелектуальне змагання значно складніше, але 
більш показове.

— Історія проведення Всеукраїнської сту-
дентської олімпіади з фармації нараховує вже 
майже півтора десятиліття, — продовжує про-
фесор Д.І. Дмитрієвський. — Спочатку вона три 
роки поспіль проходила у нашому вузі, потім — 
тричі у Запоріжжі, далі — у Львові, останні три 
роки знову відбувається на базі НФаУ. Власне, 
це пояснюється тим, що на території нашої дер-
жави осередків фармацевтичної освіти існувало 
лише три: наш університет і два фармацевтичні 
факультети — запорізький та львівський. Тільки  
протягом останнього часу почали відкриватися 
факультети з підготовки спеціалістів фармації  
у вищих медичних навчальних закладах України.

— У розвинутих країнах на кожні 3 млн. на-
селення припадає один фармацевтичний фа-
культет, таке співвідношення є оптимальним 
і повністю забезпечує потребу у кваліфікованих 
фармацевтичних кадрах. У нашій державі фар-

мацевтичних факультетів двадцять. Спочатку 
слабенькі, поступово вони виросли у досить по-
тужні. Сьогодні найкращі студенти цих факуль-
тетів та студенти НФаУ мали можливість поміря-
тися силами і скористалися нею. Однак у таких 
змаганнях немає переможених і переможців, всі 
ми — одна команда, об’єднана єдиною метою, — 
зазначив ректор НФаУ професор В.П. Черних, 
вітаючи учасників олімпіади.

— Олімпіадні дні були надзвичайно напру-
женими як для учасників олімпіади, так і для жу- 
рі, — підкреслив Д.І. Дмитрієвський. — Чи знають 
студенти профільні дисципліни, чи готові завтра 
достойно поповнити лави працівників практичної 
фармації? На це питання, а також на багато інших, 
мали дати відповідь результати олімпіади. 

Відповідь виявилася такою: переможцем 
ІІ туру Всеукраїнської студентської олімпіади за 
спеціальністю «Фармація» став студент ІV курсу 
НФаУ Олександр Очкур. Із максимуму балів, які 
можна було отримати за результатами змагання — 
120, юнак набрав майже 112.

— Досвід 
участі в олімпіа-
дах такого рівня 
я вже маю, саме 
тому розумів, на-
скільки серйоз-
ною буде конку-
ренція, — поді-
лився враження-
ми переможець. 
— Підготовка 
велася протягом 
кількох місяців, 
і я дуже вдячний 
усім, хто допо-
магав мені в цьо-
му. Кілька днів 

змагання дозволили не тільки продемонструвати 
кожному учаснику рівень знань, а й поспілкува-
тися, знайти нових друзів і однодумців.

Друге і третє місце з відривом у 0,4 балу посіли 
студентки Тернопільського медичного університе- 
ту — Людмила Гардамала і Надія Гончар відповідно.

На церемонії закриття олімпіади переможці та 
учасники отримали грамоти, подяки, подарунки. 
А ще організатори, учасники, керівники делегацій 
на згадку про цю подію посадили яблуню.

— У міфах і легендах різних народів яблуні 
приписували різноманітні символічні значення. 

Християни стверджують, що з неї починається іс-
торія людства, оскільки саме яблуня, за біблійною 
легендою, була Древом пізнання добра і зла. За ір-
ландськими повір’ями, це плід, який символізує 
безсмертя. У Китаї яблуко — символ краси, підне-
сти його у дар — значить побажати миру і злагоди. 
Через свою майже ідеально круглу форму яблуко 
сприймається як космічний символ, тож не дивно, 
що монархи, разом зі скіпетром, тримали в руках 
«державне яблуко», державу. Одне із найзначніших 
наукових відкриттів, за легендою, теж пов’язане з 
яблуком: воно впало на голову Ньютону, а той, за-
мислившись, чому, власне, предмети падають на 
землю, винайшов закон всесвітнього тяжіння. Ал-
хіміки ж завжди використовували яблуко як сим-
вол знань, а отже, як бачите, наш вибір не випадко-
вий, — відзначив професор Д.І. Дмитрієвський. 

Як у світі матеріальному відбувається круго-
обіг матеріальних цінностей, так у духовному — 
кругообіг духовних цінностей, у тому числі знань. 
Вони збиралися тисячоліттями, збагачувалися 
знахідками, відкриттями, дослідженнями кожно-
го попереднього покоління. 

А наша задача — примножувати, а не обідня-
ти знання, якими володіємо, — підсумував про-
фесор Д.І. Дмитрієвський.

Олена Яковлєва

23 мая Ивану Матвеевичу Перцеву исполня-
ется 80 лет. Он многого достиг за свою профес-
сиональную жизнь и с радостью готов поделиться 
своими достижениями со всеми. Он — яркая ин-
дивидуальность. Ответственный, трудолюбивый, 
мудрый, доброжелательный, инициативный Иван 
Матвеевич всегда стоит у штурвала Националь-
ного фармацевтического университета.

Детство Ивана Матвеевича ничем не отлича-
лось от детства его ровесников 40-х годов: голод, 
нищета, послевоенная разруха. Единственное, что 
отвлекало от грустных дум о хлебе насущном — 
это тяга к знаниям, и как результат — отличная 
учеба в 1-й Андреевской средней школе. 

— В нашем первом послевоенном 10 классе 
училось 11 человек и все успешно продолжили 
обучение. Двое одноклассников поступили в меди-
цинский институт, двое — в летное училище, чет-
веро — в фармацевтический институт. Из нашей 
четверки трое окончили ХФИ с отличием, — вспо-
минает Иван Матвеевич. 

Вот уже 60 лет (с 1949 года) судьба Ивана Матве-
евича тесно связана с alma mater — Национальным 
фармацевтическим университетом. После оконча-
ния института (1954 г.) он поступает в аспирантуру. 
В 1962 г. защитил кандидатскую, в 1980 г. — доктор-
скую. С 1956 г. он работает ассистентом, доцентом, 
а с 1980 г. исполняет обязанности заведующего ка-
федрой аптечной технологии лекарств. С 1961 по 
1971 гг. И.М. Перцев — заместитель декана, декан 
заочного факультета. В 1984 году ректорат ака-
демии поручил Ивану Матвеевичу организовать 
факультет повышения квалификации провизоров 
и новую кафедру фармацевтической технологии 
и фармакологии на этом же факультете. 

Талант исследователя, способность к глубо-
кому анализу биологических и технологических 
процессов, высокий интеллект и большая ра-
ботоспособность позволили Ивану Матвеевичу 
создать свою научную технологическую школу. 
Под его руководством выполнены две докторские 
и двадцать одна кандидатская диссертации. 

Самым большим научным достижением Ива-
на Матвеевича являются разработанные им теоре-
тические и научные подходы к созданию мягких 
лекарств для лечения гнойно-раневой инфекции. 
Им разработано 19 лекарственных препаратов, из 
которых четыре внедрены в промышленное про-
изводство, в том числе теперь всем известные мази 
«Левосин» и «Левомеколь». Эти препараты более 
четверти века выпускаются тремя фармацевтиче-
скими предприятиями Украины и Горьковским 
химико-фармацевтическим заводом (Россия). 

Однако тернистым и долгим был путь внедре-
ния мазей в промышленную фармацевтическую 
отрасль. 

— Чтобы организовать промышленный вы-
пуск мази «Левосин», необходимо было заре-
гистрировать ее в 
Фармакологиче-
ском комитете МЗ 
СССР. Во время 
заседания между 
директором Все-
союзного инсти-
тута антибиотиков  
и членом коми-
тета профессо-
ром А.М. Маршак 
происходит диа-
лог относитель-
но непонимания 
сложного состава 
компонентов мази 
«Левосин». Эта случайно произнесенная репли-
ка двух авторитетных специалистов стала осно-
вой отказа в регистрации. Фармакологический 
комитет — высокая инстанция и возражать не 
было смысла. Но я и профессор Борис Макаро-
вич Доценко, который изучал препарат в усло-
виях клиники, решили не сдаваться. 

Этот выдающийся ученый, заведующий кафе-
дрой хирургии и проктологии Харьковского ин-
ститута усовершенствования врачей, сыграл боль-
шую роль в промышленном внедрении мази. Мы 
вместе идем в Институт хирургии им. А.В. Виш-
невского — главный институт по проблеме ран 
и раневой инфекции. Директор института, ака-
демик М.И. Кузин и профессор Б.М. Костюче-
нок решили провести испытание на раненых и 
больных. В результате этих исследований была 
установлена высокая эффективность препаратов, 
и мази «Левосин» и «Левомеколь» были призна-
ны широкой медицинской общественностью. 
Спустя некоторое время Фармакологический ко-
митет аннулирует предыдущее решение об отказе 
в регистрации «Левосина», и принимает решение 
утвердить одним протоколом препараты «Лево-
син» и «Левомеколь». Позже они прошли боевое 
испытание на право существования в Афганиста-
не, во время землетрясения в Армении. Я горд,  
что разработанные и внедренные мной мази по 
сегодняшний день приносят ощутимую помощь 
людям.  Я благодарен своему ученику (сегодня 
профессору, заведующему кафедрой заводской 
технологии лекарств) Дмитрию Ивановичу Дми-
триевскому, который трудился рядом, совершен-
ствовал промышленную технологию мази «Ле-
восин». Разработанный нами аэрозоль на основе 
полиэтиленгликолей входил в состав орбитальной 
аптечки и побывал в космосе. Наши разработки 
оказались настолько эффективными, что матери-

алы конкурировали и обсуждались в Госкомитете 
СССР на присуждение Государственной премии 
группе ученых, участвовавших в разработке и из-
учении ряда лекарственных препаратов на основе 
ПЭГ, — рассказывает Иван Матвеевич.

Главное увлечение Ивана Матвеевича — ра-
бота, которая является неотъемлемой спутницей 
его жизни. Он по-прежнему энергичен и пере-
полнен творческими планами. На протяжении 
всей педагогической деятельности ученый на-
правляет свой богатый творческий потенциал на 
совершенствование методик преподавания фар-
мацевтической технологии. «Руководство по ап-
течной технологии лекарств» выдержало 4 изда-
ния. 45 лет студенты фармацевтических факуль-
тетов осваивают фармацевтическую технологию 
по книге, в которую он по крупицам вкладывал 
свой педагогический опыт. Под его редакци-
ей подготовлен к изданию первый в Украине и 
ближнем зарубежье учебник «Фармацевтиче-
ские и биологические аспекты лекарств», по его 
инициативе вышло первое пособие для врачей 
и фармацевтов «Взаимодействие лекарств и эф-
фективность фармакотерапии». Научная копил-
ка ученого содержит более 400 печатных работ, 
авторских свидетельств и патентов. 

Иван Матвеевич является соавтором концеп-
ции последипломного образования, проекта за-
кона Украины «О лекарственных средствах», мно-
гих методических разработок. Почти 25 лет был 
членом, а затем возглавлял Харьковское област-
ное научно-фармацевтическое общество – самое 
крупное в СССР. Он был ответственным секре-
тарем Оргкомитета по подготовке и проведению  
V Национального съезда фармацевтов Украины. 
К V� съезду ученым подготовлено первое изда-V� съезду ученым подготовлено первое изда- съезду ученым подготовлено первое изда-
ние «Фармацевтической энциклопедии». Сегод-
ня Иван Матвеевич работает над вторым издани-
ем «Фармацевтической энциклопедии», объем 
которой, предположительно, будет в 2–3 раза 
больше предыдущего. Иваном Матвеевичем за-
планированы 3 проекта других изданий к V�� На- 
циональному съезду фармацевтов Украины. 

Преданный науке ученый, прекрасный педагог, 
внимательный, интеллигентный Иван Матвеевич 
Перцев — гордость научно-педагогического коллек-
тива НФаУ! 

Вспоминает Дмитрий Иванович Дмитриев-
ский, заведующий кафедрой заводской техноло-
гии лекарств: 

— До поступления в ХФИ я уже окончил фар-
мацевтическое училище, работал в аптеке и учеба 
в институте давалась мне очень легко. На третьем 
курсе мы изучали аптечную технологию лекарств, 
а читал нам эту дисциплину доцент И.М. Перцев. 
Наши отношения вначале не сложились. Препо-
даватель АТЛ требовал от студентов подробного 
описания технологии лекарств с теоретическим 
обоснованием каждой операции, которое могло 

доходить до 2–3 страниц текста, а я умудрялся 
в 2–3 предложениях все это правильно сделать, 
тем самым подавая «ненужный» пример осталь-
ным. Потом состоялся между нами разговор…  
К концу года Иван Матвеевич приглашает меня в 
Студенческий научный кружок на кафедру АТЛ. 
Спустя некоторое время мы опубликовали нашу 
первую совместную работу «Приготовление мят-
ного масла новым способом». Помню, во время 
Первомайской демонстрации подходит ко мне 
Иван Матвеевич и начинает далекоидущий раз-
говор о моих планах: где я собираюсь работать, 
чем заниматься. Этот разговор и повлиял на 
всю мою дальнейшую судьбу. После получения 
диплома я и еще трое отличников-сокурсников 
остаемся в институте. Я начинаю работу на ка-
федре АТЛ. Под руководством И.М. Перцева я, 
И.Е. Постольник, З.И. Татарко занимаемся хро-
матографическими исследованиями лекарствен-
ных препаратов, используя оборудование фирмы 
Шталя для тонкослойной хроматографии. 

В начале 70-х Иван Матвеевич, будучи уже 
к тому времени кандидатом фармацевтических 
наук, задумывается над написанием доктор-
ской диссертации, и тематика будущего ис-
следования подбирается в направлении раз-
вития основ появившегося тогда биофарма-
цевтического течения в технологии лекарств. 
Таким образом, тема «Биофармацевтическое 
обоснование составов и технологий мазей с 
антибактериальными и анестезирующими ве-
ществами» стала лейтмотивом его научного 
поиска и определила задачи на десятилетия.  
С 1974 г. мы вместе начинаем работу, связанную 
с разработкой и созданием препаратов-мазей 
для лечения ран и ожогов. Результатом нашего 
почти 10-летнего труда стало создание новых 
высокоэффективных комбинированных мазей 
«Левосин», «Левомеколь», «Диоксиколь». 

В 1989 г. Министерство обороны СССР вы-
двигает нас как авторов препаратов-мазей, которые 
успешно были использованы для лечения раненых в 
Афганистане, на присуждение Государственной пре-
мии. Но, как это часто бывает, рекомендуют, кроме 
авторов-разработчиков, вписать еще одну нужную 
фамилию. Иван Матвеевич, как принципиальный 
человек, против такого решения. Государственную 
премию мы не получили. Зато благодаря нашим 
мазям миллионы людей вылечились от гнойно-
раневой инфекции и успешно лечатся сейчас.  
А это – главное достижение. В каждой аптеке во всех 
странах СНГ на аптечной полке наши мази, где под 
их названием стоит отметка «Разработка НФаУ».

Рядом с таким человеком, как Иван Мат-
веевич, приятно работать. Я горжусь, что сегодня 
на кафедре ЗТЛ продолжает активную научно-
педагогическую, общественную работу прекрас-
ный человек — мой УЧИТЕЛЬ!

Ирина Кислинская

ОЛІМПІЙСЬКИЙ ФІНІШ

СВЕТЛЫЙ ЮБИЛЕЙ
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 конференції

23 квітня поточного року на базі НФаУ про-
йшла Всеукраїнська науково-практична конфе-
ренція студентів та молодих вчених під традицій-
ною назвою «Актуальні питання створення нових 
лікарських засобів».

На відкриття конференції з вітальними сло-
вами, адресованими найперспективнішому фар-
мацевтичному студентству, прибув ректор НФаУ 
професор В.П. Черних. Валентин Петрович про-
читав доповідь «Проблемні питання збереження 
репродуктивного здоров’я нації». Говорив про мо-
лодь, звертався до молоді. Озвучив зовсім не обна-
дійливі демографічні дані: як свідчить Держком-
стат, коефіцієнт природного приросту населення 
у нашій державі дорівнює –5,3, і за таких темпів 
до 2050 року населення України зменшиться до  

35 млн. чоловік. Причиною того, що наша країна 
знаходиться у центрі світової демографічної ями, 
професор В.П. Черних визначив сукупність фак-
торів, серед яких політичні, соціальні, економічні, 
культурні, освітні… «Репродуктивне здоров’я нації є  

важливим чинником формування її демографічного 
і соціально-економічного потенціалу, а сьогодні 
спостерігається тривожна тенденція до його погір-
шення», — підкреслив ректор. Далі оголосив сум-
ну статистику стосовно згубних звичок у середо- 
вищі підлітків, провів паралелі 
між палінням цигарок, вжи-
ванням алкоголю, наркотиків 
та їхніми наслідками, особливо 
для репродуктивних функцій, 
підкреслив, що ніяк не сприя-
ють поліпшенню здоров’я нації 
розповсюдження ВІЛ\СНІДу та 
захворювань, які передаються 
статевим шляхом. «Не можуть не 
викликати занепокоєння циф-
ри, що свідчать про збільшення 
випадків безпліддя та патологій 
вагітності, першопричину яких 
з-поміж іншого треба шукати 
і у низькому рівні сексуальної 
грамотності. Прогресуюче по-
гіршення репродуктивного 
здоров’я нації вимагає невід-
кладного вирішення завдань з 
його охорони, насамперед, через 
пропаганду здорового способу 
життя, розвиток моральних і духовних цінностей. 

На перший план виходить робота з пошуку 
нових лікарських засобів та методів лікування 
і профілактики репродуктивного здоров’я», — 
відзначив В.П. Черних.

Ці та інші фармацевтичні завдання розв’я- 
зувати сьогоднішнім студентам, які впевнено опе-
рують здобутими у НФаУ знаннями, виконуючи 
перші власні наукові дослідження. Результати 

демонструють у матеріалах, представлених на 
науково-практичній конференції «Актуальні пи-
тання створення нових лікарських засобів».

У ході пленарного засідання були заслухані 
13 студентських доповідей, кожен доповідач отри-
мав заслужені нагороди. Дипломами першого сту-
пеня заохочені автори найкращих студентських 
наукових досліджень: Дмитро Лега, Олена Яки-

менко, Катерина Толочко, 
Ольга Горяча, Олексій Андрі-
яненков, Юлія Лисогор, Ка-
терина Степанова, Інна Гриб, 
Євгенія Андрощук, Олек-
сандр Шатілов, Катерина 
Вєтрова, Марія Садовнікова, 
Максим Зупанець. 

По закінченні пленар-
ного засідання учасники 
зібрання продовжили пра-
цювати за секціями. Цього 
року у програмі студент-
ського форуму вперше були 
заявлені три нові секції: 
«Фармакоекономічні дослі-
дження лікарських препара-
тів», «Фармацевтичне право 
та судова фармація», «Ак-
туальні питання сучасної 
медицини та мікробіології», 
яку довелося виокремити 

у самостійну секцію внаслідок переповнення 
секцій медико-біологічного напрямку.

Для лікування та профілактики будь-яких 
недугів фармацевтична галузь пропонує нині 
широкий спектр лікарських засобів різних фар-
макологічних груп та цінового діапазону. Для 
науково обґрунтованого вибору лікарського 
препарату, що оптимально поєднував би тера-
певтичний ефект, безпечність та економічну 

доступність, необхідним є проведення фарма-
коекономічного аналізу. Наукові студентські 
доповіді секції «Фармакоекономічні дослі-
дження лікарських препаратів» висвітлювали 
дослідження за цією тематикою.

Доповіді з проблем фармацевтичного права, 
яке на сьогодні не є досконалим і потребує зако-
нодавчих доопрацювань, звучали та обговорюва-
лися під час роботи секції «Фармацевтичне право 
та судова фармація».

Загалом робота конференції тривала за 15 сек-
ціями. До участі у роботі багатьох секцій молоді 
науковці виявили таку зацікавленість і предста-
вили таку кількість досліджень, що фізично не 
могли втриматися у межах регламенту. Скажімо, 
під час роботи секції «Доклінічне фармаколо-
гічне вивчення нових лікарських засобів» увазі 
присутніх були запропоновані 25 доповідей, тож 
їх слухання та обговорення завершилося о пів на 
десяту вечора.

Кількість учасників, змістовність доповідей, 
резонанс, який викликала конференція серед сту-
дентства, свідчать: майбутнє фармацевтичної га-
лузі у впевнених руках нинішніх студентів, котрі 
вже сьогодні є генераторами свіжих ідей. 

Олена Яковлєва

Современные требования к студентам пред-
усматривают не только овладение знаниями бу-
дущей специальности, но и углубленное изучение 
иностранного языка, а может, и нескольких. 
Ведь чем больше человек знает языков, тем он 
образованнее. 

Как эффективно организовать самостоятель-
ную работу студентов по изучению иностранного 
языка в условиях кредитно-модульного обучения, 
о системе проведения практических занятий по 
иностранному языку в неязыковых вузах, роль 
учебника в изучении иностранного языка — эти 
и другие проблемы обсуждались на ежегодной 
конференции «Актуальные вопросы преподавания 
иностранных языков в вузах и самостоятельная 
работа студентов в условиях кредитно-модульной 
системы обучения», проходившей 16–17 апреля на 
кафедре иностранных языков НФаУ. 

В работе конференции принимали участие 
гости из Германии — Мартин Ройтер, Франции — 
Стефан Менар, представители кафедр иностран-
ных языков высших учебных заведений Донецка, 
Луганска, Одессы, Запорожья, Днепропетровска, 
а также ХНМУ, ХНУ им. В.Н. Каразина, ХНПУ 
им. Г.С. Сковороды, НТУ «ХПИ». 

— На сегодняшний день изучение ино-
странного языка является актуальным и вос-
требованным. С каждым годом количество сту-
дентов НФаУ, проходящих практику за рубе-
жом, увеличивается. Наши студенты побывали 
в Германии, Болгарии, Польше, Прибалтике, 
тем самым совершенствуя знания иностранно-
го языка в практическом общении. НФаУ стал 
одним из первых университетов Украины, ко-
торый ввел в процесс обучения студентов два 
иностранных языка, причем изучение второго 
иностранного является выборочным для сту-
дентов, — отметил первый проректор НФаУ 
профессор И.С. Гриценко.

На конференции выступил частый гость 
НФаУ Мартин Ройтер, который рассказал о си-
стеме обучения в Германии, дал практические 
советы преподавания немецкого языка в украин-
ских вузах. 

— Для эффективного изучения иностранного 
языка преподавание должно осуществляться все пять 
лет обучения студента в университете. На изучение 
данной дисциплины должно выделяться не менее 
6–8 академических часов в неделю, а не так, как это 
происходит в вузах сегодня, учебный план которых 
предусматривает всего лишь 2–4 часа в неделю. 

Конечно, этого времени недостаточно для 
полноценного овладения иностранным языком, —  
подчеркнул М. Ройтер.

— Формирование творческой личности и ком-
петентного специалиста возможно лишь в усло-
виях делового партнерства студента и препода-
вателя. Важное условие достижения этой цели —  
самостоятельная работа студента как субъек-
та, который в содружестве с преподавателем 
планирует, осуществляет и оценивает свои 
результаты. Учебно-воспитательный процесс 
превращается в процесс самообразования 
студентов под руководством преподавателя, и 
дидактические основы его (процесса) должны 
строиться по принципам и формам, которые 
воспитывают самостоятельное мышление, 
стимулируют творчество и профессиональные 
качества студента. Изучение иностранного 
языка невозможно без интенсивной самостоя-
тельной работы студента. Основной формой 
процесса овладения иностранным языком яв-
ляется практическое занятие, на котором осу-
ществляется непосредственная организация 
самостоятельной работы студента, контроль 

со стороны преподавателя, а также взаимо-
контроль и самоконтроль. В следующем учеб-
ном году студенты НФаУ будут заниматься по 
новому учебнику «Французский язык» (для 
спец. «Фармация», «ТПКЗ», «Клиническая 
фармация», «Экономика предприятия», авто-
ры проф. М.В. Григорьева, В.Г. Овчаренко) и 
«Английский язык. Методические рекомен-
дации для работы в лингафонном кабинете», 
написанные коллективом кафедры, будут ак-
тивизировать организацию самостоятельной 
работы студентов, — сообщила в своем вы-
ступлении заведующая кафедрой иностранных 
языков профессор М.В. Любиева. 

Практическими рекомендациями отно-
сительно самостоятельной работы студентов 
в условиях кредитно-модульной системы по-
делилась с участниками конференции доцент  
О.В. Глотова, заведующая кафедрой иностран-
ных языков ХНПУ им. Г.С. Сковороды: 

— Самым эффективным и интересным ме-
тодом самостоятельной работы студентов при 
изучении иностранных языков является метод 
проектов. Он дает возможность обучаться са-
мостоятельно, искать пути решения проблем, 

находить и отбирать необходимую информа-
цию, анализировать, делать собственные вы-
воды. Учебный проект включает основные 
этапы: подготовительный, организационный, 
исполнительный, рефлексивный. На младших 
курсах эта работа больше направлена на углу-

бленное изучение студентами отдельных тем, 
на старших — имеет научно-исследовательский 
характер. Метод проектов как один из видов са-
мостоятельной работы дает возможность мак-
симально реализовать индивидуальный подход 
к студентам с разным уровнем знаний.

Доцент Л.Д. Маевская (ХНУ им. В.Н. Кара-
зина) в своем выступлении с докладом «Копия 
всегда хуже оригинала» последовательно и аргу-
ментировано изложила факты, касающиеся ан-
тиболонской системы образования в Украине: 

— Студенты не были обеспечены литера-
турой и «европейское» образование получали 
по учебникам 70–80-х годов. Следует помнить 
еще об одном важном моменте — знании ев-
ропейских языков. Это самое слабое звено, 
несмотря на то, что иностранный язык хотя и 
стал одной из приоритетных дисциплин, но это 
больше на бумаге. С таким количеством часов, 
отведенных на изучение иностранного языка, 
мы не сможем подготовить полноценного спе-
циалиста ХХІ века.

Работа пленарного заседания конференции 
заканчивалась необычно. Уже восьмой год ста-
ло традицией проводить открытое занятие на 
тему «Жизнь и творчество В. Шекспира» (ру-
ководитель — старший преподаватель кафедры 
иностранных языков С.В. Журкина), в котором 
приняли участие студенты первого курса, про-
демонстрировав присутствующим не только 
актерское мастерство, но и отличное владение 
иностранными языками. Участники конфе-
ренции стали «свидетелями» непростых отно-
шений между Катариной и Петруччио, Ромео 
и Джульеттой. 

Демонстрация лингафонного кабинета — гор-
дости кафедры — не оставила равнодушными со-
бравшихся на конференции. 

Представленные на конференции доклады 
свидетельствуют, что в вузах Украины достаточ-
но высокий уровень преподавания иностранных 
языков, во время учебного процесса большое 
внимание уделяется самостоятельной работе 
студентов при изучении иностранного языка.

 Ирина Борисенко

Конференція «Підсумки навчально-виробничої 
практики студентів випускного курсу спеціаль-
ності «Фармація», яка відбулася 22 квітня цього 
року, була присвячена невід’ємній складовій части-
ні у підготовці майбутнього фахівця – практиці. 
До участі у роботі конференції були запрошені як 
представники практичної фармації: начальник 
Управління фармації і фармацевтичної промис-
ловості Харківської обласної державної адміні-
страції В.В. Бобирєва, завідувач КПОЗ «Апте-
ка № 195» О.В. Кандиба, завідувач ОП аптеки  
№ 308 Н.М. Мороз, завідувач ОП «Аптека «Сту-
дентська» Г.М. Куликова, фахівці з упровадження 
продукції «Сандоз д. д.»; завідувач центральної ра-
йонної аптеки м. Куп’янська С.В. Гриценко, так 
і студенти V курсу: Г. Кайдановський, Е. Бурла-
кова, М. Шийко, К. Новохатня, А. Борисенко,  

 

Н. Перепелиця, Д. Тавді, М. Радчук, І. Гриб, І. Гур’єва,  
Д. Мамедова, М. Караджаєва та інші. Характер-
ною особливістю даної конференції було те, що 
вона проводилася вперше після 17-річної перерви. 
Однак, забігаючи наперед, можу сказати, що пер-
ша спроба не стала невдалою.

— Викладачі університету та керівники 
відповідних структур добре розуміють всю 
важливість і необхідність поєднання теорії і 
практичної підготовки, тому велику увагу при-
діляють організації, методичному забезпечен-
ню навчальної і виробничої практики. Тільки 
тісний зв’язок з практичною фармацією, добрі 
взаємовідносини, правильний підхід до питань 
практичної підготовки полегшують не тільки 
розподілення на практику, а й обов’язково га-

рантують працевлаштування у майбутньому, — 
зазначив у своїй промові ректор НФаУ профе-
сор В.П. Черних.

Валентин Петрович також повідомив, що сьо-
годнішні роботодавці, приймаючи на роботу мо-
лодого фахівця, висувають вимоги, пов’язані з до-
свідом роботи, соціальною мобільністю, а саме —  
знання комп’ютерної техніки, володіння інозем-
ними мовами, вміння керувати автомобілем. 

— Стосовно досвіду роботи. «Звідки він ві-
зьметься у сьогоднішнього випускника?» — за-
питаєте ви. Більшість студентів університету, по-
чинаючи з ІІ, ІІІ курсу паралельно з навчанням 
працюють, тим самим набуваючи досвіду робо-
ти, — пояснює В.П. Черних. 

Не оминув ректор і проблеми проходження 
студентами безкоштовної практики. В умовах 
ринкової економіки деякі керівники аптек на-
полягають на платному проходженні студентами 
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 ЯК ПОЧУВАЄШ СЕБЕ, 
ПЕРШОКУРСНИКУ?

 КОФЕ — «ЗА» И «ПРОТИВ»

Адаптація першокурсників до вищого на-
вчального закладу надзвичайно важлива, вона по-
чинається з перших годин перебування у НФаУ. 
Це процес пристосування особи до вимог про-
фесії, умов навчання, до завдань і змісту спеціаль-
ності, правил проживання у гуртожитку, а також 
до студентського колективу. Від успішності цього 
процесу багато в чому залежать подальше навчан-
ня, професійна кар'єра і особистісний розвиток 
майбутнього фахівця. 

Соціологічною службою НФаУ було проведе-
но анонімне опитування щодо вивчення проблем 
адаптації першокурсників. Студентам пропо-
нувався список запитань та варіанти відповідей. 
І ось отримані результати:

1. Скажіть, будь ласка, Ви навчаєтесь у нашо-
му університеті, тому що:

1. Це Ваша мрія —26,3%
2. Вам це запропонували Ваші батьки — 47,4%
3.  Це престижний ВНЗ — 13,2%
4. Ця професія дасть мені можливість матері-

ально забезпечувати себе і свою родину — 13,1%
2. Як Ви можете охарактеризувати взаємини 

у Вашій студентській групі?
1. Складні — 7,5%
2. Невизначені — 7,5%
3. Добрі — 67,5%
4. Важко відповісти — 17,5%
3. Наскільки комфортно Ви відчуваєте себе 

у Вашій групі?
1. У мене чудові взаємини з групою — 67%
2. Уникаю спілкування з багатьма одногруп-

никами — 12%
3. Важко відповісти — 21%

4. Виникають труднощі:
1. У навчанні — 85,3%
2. У спілкуванні — 21%
3. У побуті — 15%
5. Чого найбільше Ви хотіли б досягти у житті?
1. Сімейного щастя — 87,5%
2. Стати кваліфікованим спеціалістом — 52,5%
3. Зробити кар’єру — 60%
4. Бути вільним та незалежним у своїх рішен-

нях і вчинках — 57,5%
5. Багатства — 7,5%
6. Принести користь своїй країні — 7,5%
7. Спокою та можливості ні у що не втручати-

ся — 2,5%
8. Слави — 2,5%
6. Що, на Вашу думку, сьогодні є для молоді 

найважливішим у житті?
1. Отримати гідну освіту та професію — 80%
2. Любов — 62,5%
3. Гроші — 30%
4. Взяти від життя більше задоволень — 45%
5. Бути здоровим — 45%
6. Добре навчання, отримання знань — 15%
7. Щоб не було війни — 7,5%
8. Віра в Бога — 2,5%
Аналіз отриманих даних свідчить, що більшість 

студентів-першокурсників успішно подолали період 
адаптації, лише незначна частина студентів відчуває 
деякі труднощі і потребує адресної допомоги. Рек-
торат НФаУ, працівники деканату, викладачі та пси-
хологічна служба допомагають студентам позбутися 
проблем, знаходити вихід із складних ситуацій і відчу-
вати себе комфортно в нашому навчальному закладі. 

 Г.А. Дубовицька, Л.В. Пляка

Елена Викторовна Самуленко – обаятельная, 
творческая, тонкая личность. Еще со студенческих 
лет увлекающаяся поэзией. 

— Ваши люби-
мые поэты, твор-
чество которых яв-
ляется примером?

— С. Есенин, 
А. Блок, М. Лер-
монтов, А. Пуш-
кин, А. Дементьев, 
Р. Бернс, А. Фет, 
Ф. Тютчев. Поэзия 
этих классиков 
вызывает в моей 
душе внутреннюю 
гармонию. Ино-
гда нахожу в про-
изведениях этих 
великих людей ответы на трудные жизненные 
вопросы. Придумывая названия для своих фло-
ристических картин, я заимствую строчки из 
любимых стихотворений. 

— Кто Ваш первый слушатель?
— Первые слушатели — мои дети: два сына 

и дочь. Они первые «судьи» моих произведений. 
Я всегда прислушиваюсь к их советам, учиты-
ваю критику. Моя дочь уже делает первые поэ-
тические пробы. 

— Что вдохновляет на написание поэтических 
строк?

— Радость от общения с людьми и красота 
природы. В прекрасную весеннюю пору хочу по-
дарить читателям свои произведения и хорошее 
настроение. 

БУКЕт тЮльПАНоВ

Весенний, яркий, самый теплый день,

Лучами солнышко ласкает.

Рассеялась тоска и грусти тень,

И ветер перемен витает.

Иду с открытым сердцем и душой,

Навстречу миру улыбаюсь.

Несу букет — красивый и большой,

Подарком этим восхищаюсь.

И запах свежескошенной травы

Исходит от тюльпана.

Они в росе красивы и милы,

Нет ни малейшего изъяна.

Природа просыпается весной, 

Даря нам таинство цветенья.

Нахлынут чувства новою волной,

Любви прекрасные мгновенья.

Скорей влетай же, ветер перемен,

Рождая новые мотивы,

И в жизни нашей старому взамен 

Навей всем радости приливы.

ВЕсНА

Весенний лучик солнца золотой

Рисует на лице моем улыбку.

И день такой сегодня непростой.

В траве я вижу первую улитку.

И хочется смотреть на все цветы

Так широко раскрытыми глазами.

В лесу от повседневной суеты

Деревьям, птицам прокричать: «Я с вами!»

Здесь свежий воздух, красота пьянит.

И рвется из груди восторг и радость.

Пчела жужжит и бабочка летит,

Спеша с цветка собрать нектара сладость.

Я буду зачарованно смотреть

На этот мир таинственного леса,

А лучик солнца будет душу греть

И поиграет ветерок-повеса.

Общение с природой нам дает

То многое, чего нам в жизни не хватает.

И обязательно любовь придет,

Весна всегда волшебною бывает.

Изумительный вкус и непередаваемый аромат 
замечательного напитка породил настоящую ко-
феманию во всем мире. Человечество в среднем 
ежегодно выпивает более четырехсот миллиардов 
чашек кофе, а кофе стал вторым после нефти по 
популярности товаром в мире. 

Кофе помогает нам проснуться, взбодриться 
посреди рабочего дня, поддержать приятную бе-
седу вечером. Он стимулирует работу мозга, рас-
полагает к общению, согревает и тело, и душу… 
Много лет не утихает полемика вокруг чудесного 
напитка: ученые спорят о его вреде и пользе.

остороЖНо, КоФЕ!
Максимально допустимая суточная доза ко-

феина — 453 мг, и если ее постоянно превышать, 
злоупотребляя кофе, это негативно отразится на 
нервной системе. Вначале кофеин возбуждает и 
вызывает бессонницу, но постепенно истощает 
нервные клетки. Вот почему истинные кофема-
ны со временем становятся вялыми, сонливыми 
и быстро утомляются.

КоФЕ — НАрКотИК?
Привыкнув к кофе, человек не замечает, что 

заставляет свой организм работать на износ, 
и пара часов искусственной бодрости оборачива-
ется потом еще большей усталостью.

Особенно подвержены кофемании люди 
творческого и умственного труда, среди ко-
торых немало астеников. Для них прояснение 
сознания и прилив сил, которые дает кофе, 
становится спасением, особенно в период 
срочной и напряженной работы. Однако имен-
но астеникам кофе может навредить больше 

всего, истощая их 
и без того слабую 
нервную си-
стему.

И т а к , 
в течение суток 

можно позволить себе не 
более трех чашек кофе (по 100 мл) в чистом виде 
или четырех — с молоком, смягчающим неблаго-
приятное воздействие кофеина. 

 
КоФЕ ВМЕсто ВАлЕрьЯНКИ?
Знаете ли вы, что запах кофе складывается 

из 600 пахучих веществ? У аромата кофе есть 
еще одна особенность. Он, как ни странно, 
действует прямо противоположно кофейному 
напитку — не возбуждает, а успокаивает нерв-
ную систему. Пить кофе возбудимым людям 
не рекомендуется, зато никто не запрещает им 
нюхать божественный аромат, чтобы успоко-
иться. Возможно, тем, кто слишком возбудим, 
есть смысл постоянно иметь при себе пузыре-
чек с молотым кофе. Вы разволновались? По-
нюхайте кофе, это гораздо приятнее, чем пить 
валерьянку, а эффект тот же.

НФаУ виробничої практики. «Ми будемо знайо-
митись з досвідом латвійських колег щодо про-
ходження практики студентами безкоштовно. 
Плануємо у найближчому майбутньому впрова-
джувати і в себе прийнятні форми роботи і таким 
чином мотивувати представників практичної 
фармації стосовно можливості безкоштовного 
проходження практики студентами НФаУ, — за-
уважив В.П. Черних. 

— НФаУ має у своїй структурі відділ вироб-
ничої практики, який здійснює загальну орга-
нізацію навчально-виробничої практики. Про-
тягом навчання згідно з графіком навчального 
процесу студенти спеціальності «Фармація» 
проходять 12 практик загальною тривалістю 
21 тиждень. За п’ять років навчання у НФаУ 
студенти знайомляться з роботою аптек різних 
форм власності, фармацевтичних фірм, аптеч-

них складів, обласних державних фармацев-
тичних інспекцій з контролю якості лікарських 
засобів, центральних заводських лабораторій, 
хіміко-фармацевтичних заводів, лікарень. Ви-
робничу практику студенти проходили на ба-
зах аптек 25 областей України. В якості баз 
практики залучені 50 аптечних установ Харко-
ва та 15 аптек Харківської області. На сьогод-
нішній день загальна кількість баз практики 
складає 310 аптек.

Організація практики в сучасних умовах — 
досить непросте завдання. Одним із головних 
і важливих напрямів діяльності відділу практики 
є співробітництво з базами практики. Вирішен-
ня питань практичної підготовки потребує інди-
відуального підходу до кожного студента та до 
кожної бази практики.

Вивчення міжнародного досвіду з прове-
дення практики у вищих навчальних закладах 

іноземних держав є важливою умовою для вдо-
сконалення системи підготовки фармацевтич-
них кадрів. На сьогоднішній день налагоджені 
відносини з Російською Федерацією, Польщею, 
Литвою, Болгарією, Німеччиною, — повідоми-
ла завідувач відділу виробничої практики НФаУ 
О.Я. Барковська.

Досить цікавою була доповідь колишньо-
го випускника НФаУ, а сьогодні завідувача 
центральної районної аптеки м. Куп’янська 
С.В. Гриценка, який розповів про впроваджен-
ня програмного забезпечення для ефективної 
організації роботи виробничих аптек, що дає 
можливість здійснювати складський предметно-
кількісний облік лікарських засобів, а також їх 
продаж через роздрібну мережу, прийом лікар-
ської сировини, її облік і переведення у товар.

Точку зору щодо проходження виробни-
чої, навчальної практики висловили п’яти-

курсники університету. Майже у кожній до-
повіді студенти висловлювали бажання з при-
воду збільшення тривалості періоду практи-
ки. Доповідачі, маючи досвід проходження 
практики, вносили пропозиції до можливих 
змін: об’єднати зусилля університету і аптек 
з практичної підготовки студентів; прово-
дити практику протягом навчального року; 
розподілити навчальну практику на дві час-
тини (підготовча — у формі рольової гри, 
практична — в аптеці); проводити практику 
не лише в аптечних установах по відпуску го-
тових лікарських форм, але й у лікарняних 
аптеках та ін.

Пройшов плідний день роботи конференції, 
на якій було розглянуто низку важливих питань 
та намічено план роботи відділу практики на 
майбутнє.

 Ольга Новікова

Початок статті див. на стор. 3
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 ЛИрИЧеСкИе МоТИВЫ  УЛЫБнИТеСЬ

Преподаватель — студенту: Вы были в армии?
Студент: Hет, а что?Преподаватель: Да так, могу устроить.

Доцент:
– Вы опять не подготовились? 

Ведь обещали стать в этом семестре 
другим человеком...

Студент:
– Я и стал другим человеком, но 

он тоже оказался лентяем.

Пpеподаватель:
– Hадеюсь, я не увижу, что вы спи-

сываете с чужой тетpади?
Студент:
– Я тоже на это надеюсь.

– Студент, вы почему на лекции 

спите?
– Я не сплю, я медленно моргаю. 

Разговаривают студенты:

– Ты уже сколько экзаменов за-

валил?
– Вместе с завтрашним — пять.


